

HOUSE OF COMMONS

Thursday, June 10, 1869

The Speaker took the chair at three o'clock.

Hon. Mr. Langevin brought down a return to the Address for a statement of all expenses connected with the survey and management of the Intercolonial Railway since the 1st April, 1868.

Hon. Mr. Cameron (Peel) introduced a Bill to amend and extend the charter of the Ontario Bank.

Sir John A. Macdonald moved that the House meet on Saturdays during the remainder of the session, at 3 o'clock, and that the business be Government orders. Carried.

THE NORTH-WEST

Hon. Mr. Rose brought down a message from His Excellency, recommending to the favourable consideration of the House resolutions as to a loan of £300,000 to pay the Hudson's Bay Company, and £300,000 for opening up the North-West.

On motion of **Hon. Mr. Rose**, the House resolved to go into Committee of the Whole tomorrow to consider the said resolutions.

UNION OF NEWFOUNDLAND

Hon. Mr. Rose moved concurrence in the resolutions reported from Committee of the Whole on the subject of the union of Newfoundland with the Dominion of Canada.

Mr. Blake rose to move an amendment having reference to that portion of the resolution, which applied to the acquisition by Canada of the public lands of Newfoundland. He would not wait till that resolution was moved, considering it material that amendments should be submitted at once, inasmuch as if it succeeded it would displace the whole of the present scheme, which would have to be re-arranged upon some other basis. He was opposed to the acquisition by Canada of the public lands of Newfoundland. He was decidedly opposed to the loss by Newfoundland of the public lands. The British North America Act provided that the public lands of each of the Provinces which were by that Act united should be retained by those provinces. He believed the policy carried out by the Act in that respect was unquestionable.

CHAMBRE DES COMMUNES

Le jeudi 10 juin 1869

L'Orateur ouvre la séance à trois heures.

L'hon. M. Langevin présente un document en réponse à l'adresse demandant un état des dépenses d'arpentage et de gestion du Chemin de fer Intercolonial à compter du 1^{er} avril 1868.

L'hon. M. Cameron (Peel) présente un projet de loi modifiant et élargissant la charte de la Banque de l'Ontario.

Sir John A. Macdonald demande que, jusqu'à la fin de la session, la Chambre se réunisse le samedi à trois heures pour discuter des affaires du Gouvernement. La motion est adoptée.

LE NORD-OUEST

L'hon. M. Rose transmet un message de Son Excellence demandant à la Chambre d'adopter une attitude favorable à l'égard des résolutions sur les prêts de £300,000 destinés à payer la Compagnie de la Baie d'Hudson et de £300,000 pour l'exploration du Nord-Ouest.

Sur la motion de **l'hon. M. Rose**, la Chambre se réunira demain en Comité général pour étudier ces résolutions.

ADHÉSION DE TERRE-NEUVE

L'hon. M. Rose propose l'adoption des résolutions sur l'adhésion de Terre-Neuve au Dominion du Canada dont a fait rapport le Comité général.

M. Blake propose un amendement des paragraphes de la résolution où il est question de l'acquisition par le Canada des terres domaniales de Terre-Neuve. Il ne veut pas attendre qu'on en arrive à cette résolution, trouvant qu'il est très important de présenter tout de suite les amendements éventuels qui, s'ils sont adoptés, modifieront le projet du tout au tout. Il s'oppose à l'acquisition de ces terres domaniales par le Canada, ainsi qu'au fait que Terre-Neuve perde ses terres. L'Acte de l'Amérique du Nord britannique prévoit que les provinces unies en application de ses dispositions gardent leurs terres domaniales. L'Acte est tout à fait clair à cet égard. Premièrement la politique du Gouvernement central à l'égard des terres domaniales ne correspondra pas nécessairement aux désirs des différentes provinces. Par ailleurs, le fait d'ap-